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Preface/Preface 

This volume contains twelve articles developed from papers originally 
prepared for delivery at the twenty-ninth conference of the Canadian 
Society for Eighteenth-Century Studies, held jointly in Toronto with the 
annual meeting of the Eighteenth-Century Scottish Studies Society in 
October 2000. More than 225 delegates attended the conference to hear 
180 papers on the general theme 'Memory and Identity: Past and Pre­
sent/ and to visit the special exhibition entitled 'The Culture of the Book 
in the Scottish Enlightenment' at the Thomas Fisher Rare Book Library. 

The volume opens with two plenary lectures, by Mark Phillips and 
Real Ouellet. We are happy to announce that the two papers which 
follow, by Sébastien Charles and Patricia Simmons, are the winners of 
the Mark Madoff Prize awarded to the best papers presented by graduate 
students. The remaining eight articles give the reader some sense of the 
richness and variety of the papers delivered at the conference. 

The conference and this volume which grows out of it have been 
generously supported by the University of Toronto and Victoria Univer­
sity, in particular by Provost Adel Sedra, Deans Michael Marrus and 
Mariel O'Neill-Karch, by the Departments of Classics, English, French, 
Geography, German, Italian Studies, Philosophy, Political Science, and 
Slavic Studies, the Department and Centre for the Study of Religion, the 
Centre for Comparative Literature, and the Institute for the History and 
Philosophy of Science and Technology, and by President Roseann Runte 
of Victoria University. 

For assistance in mounting the conference, thanks are due to the 
University of Toronto Library, especially Ms. Gabriela Bravo, the 
Thomas Fisher Rare Book Library and its Librarian, Dr. Richard Landon; 
the Toronto Colony Hotel, especially Ms. Kelly Bolton; Brian Corman; 
the then President of CSECS, Marie Laure Girou Swiderski; Richard Sher; 
Paul Wood; our colleagues on the Organizing Committee, Benoît Bolduc, 
Adam Budd, Richard Greene, Mark McDayter, Carol Percy, Kim Micha-
siw, Peter Walmsley; and the team of graduate students: Jesse Archibald-
Barber, Adam Budd, Roseanne Carrara, Suzanne Duncan, Sophie Levy, 
Sara Malton, Karen McFarlane, Rebecca Tierney-Hynes, Michael Ullyot, 
Katherine Verhagen, Ian Williams, Elizabeth Wilson, Shana Worthen, 
and Maria Zytaruk. 
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We gratefully acknowledge a grant from the Social Science and Hu­
manities Council of Canada in support of the conference and of the 
publication of selected papers in this volume. 

Thanks are due likewise to the Senate of Victoria University, which 
awarded us a grant to support preparation of this volume. We are 
grateful also to the members of the advisory board, to our editorial 
assistant Scott Marentette, and to the Secretary-Treasurer and President 
of CSECS, Frans De Bruyn and Benoît Melançon. 

* * * 

Les douze articles réunis dans ce volume ont été présentés pour la 
première fois au vingt-neuvième congrès de la Société canadienne 
d'étude du dix-huitième siècle, tenu conjointement avec le colloque 
annuel de la Société d'études écossaises du dix-huitième siècle à Toronto 
en octobre 2000. Plus de 225 congressistes ont assisté à cette réunion pour 
entendre 180 communications sur le thème général «La mémoire et 
l'identité: le passé et le présent». Une exposition spéciale intitulée «The 
Culture of the Book in the Scottish Enlightenment» a été organisée par 
la Bibliothèque Thomas-Fisher. 

Le volume s'ouvre par les deux communications plénières de Mark 
Salber Phillips et de Real Ouellet. Les deux articles qui suivent sont ceux 
de Sébastien Charles et de Patricia Simmons, les deux lauréats du prix 
Mark-Madoff attribué aux meilleures communications prononcées par 
des étudiants de troisième cycle. Les huit autres articles permettent au 
lecteur de savourer la richesse et la variété des communications présen­
tées au congrès. 

Ce congrès ainsi que le volume qui en émane ont bénéficié du soutien 
généreux de l'Université de Toronto et de l'Université Victoria, en par­
ticulier du Provost Adel Sedra, des doyens Michael Marrus et Mariel 
O'Neill-Karch, des départements d'Études classiques, d'Anglais, 
d'Études françaises, de Géographie, d'Allemand, d'Études italiennes, de 
Philosophie, de Sciences politiques, d'Études slaves, du Département et 
centre d'études religieuses, du Centre de littérature comparée, de l'Insti­
tut d'histoire et de philosophie de la science et de la technologie, et de la 
Présidente Roseann Runte de l'Université Victoria. 

Nous tenons à exprimer notre gratitude pour leur aide à l'organisation 
de la conférence à la Bibliothèque de l'Université de Toronto, en particu­
lier à Mme Gabriela Bravo, à la Bibliothèque Thomas-Fisher et à son 
bibliothécaire Dr. Richard Landon; à l'Hôtel Colony de Toronto, en 
particulier à Mme Kelly Bolton; à Brian Corman; à Marie Laure Girou 
Swiderski, alors Présidente de la SCEDHS; à Richard Sher; à nos 
collègues du comité d'organisation, Benoît Bolduc, Adam Budd, Richard 
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Greene, Mark McDayter, Carol Percy, Kim Michasiw, Peter Walmsley; 
et à l'équipe des étudiants: Jesse Archibald-Barber, Adam Budd, 
Roseanne Carrara, Suzanne Duncan, Sophie Levy, Sara Malton, Karen 
McFarlane, Rebecca Tierney-Hynes, Michael Ullyot, Katherine Ver-
hagen, Ian Williams, Elizabeth Wilson, Shana Worthen et Maria Zytaruk. 

Nous voudrions exprimer toute notre reconnaissance au Conseil de 
recherches en sciences humaines du Canada, dont le soutien financier a 
rendu possible le congrès et la publication des articles choisis dans ce 
volume. 

Nous remercions également le sénat de l'Université Victoria dont la 
subvention nous a permis de préparer ce volume. Les éditeurs 
voudraient aussi témoigner leur gratitude envers les collègues du comité 
d'évaluation, à notre assistant editorial Scott Marentette, au secrétaire-
trésorier et au président de la SCEDHS, Frans de Bruyn et Benoît 
Melançon. 

* * * 

Advisory Board/Comité d'évaluation 

Thierry Belleguic (Université Laval, Etudes littéraires) 
Annie Brisset (Université d'Ottawa, École de traduction et d'interprétation) 
Daniel Castillo Durante (Université d'Ottawa, Lettres françaises) 
Tom Cleary (University of Victoria, English) 
Roger Emerson (University of Western Ontario, History) 
Jean-Ernest Joos (Université du Québec à Montréal, Philosophie) 
R. S. Krishnan (North Dakota State University, English) 
Jay Macpherson (Victoria College, University of Toronto, English) 
Carol M'Guirk (Florida Atlantic University, English) 
Jacqueline Millner (Trent University, French) 
Real Ouellet (Université Laval, CÉLAT) 
Jean-Michel Racault (Université de La Réunion, Littérature) 
David Smith (University of Toronto, French) 
Peter Walmsley (McMaster University, English) 
Paul Wood (University of Victoria, History) 

John Baird 
Chantel Lavoie 

Andreas Motsch 
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